

# 双源CT能谱纯化对肺及乳腺联合筛查的低剂量研究

《现代肿瘤医学》[ISSN:1672-4992/CN:61-1415/R] 期数: 2019年14期 页码: 2561-2564 栏目: 论著(影像诊断) 出版日期: 2019-06-08

**Title:** The low dose study of dual-source CT spectral purification for lung and breast screening

**作者:** 苗娜; 林方才; 齐旭红; 陈世光; 毕冬梅; 杜常月; 温智勇

首都医科大学电力教学医院放射科,北京 100073

**Author(s):** Miao Na; Lin Fangcai; Qi Xuhong; Chen Shiguang; Bi Dongmei; Du Changyue; Wen Zhiyong  
Department of Radiotherapy, State Grid Corporation of Beijing Electric Power Hospital, Beijing 100073, China.

**关键词:** 双源CT; 能谱纯化技术; 剂量; 一查双筛

**Keywords:** dual-source CT; SPS; low radiation dose; one-stop screening for lung and breast

**分类号:** R730.4

**DOI:** 10.3969/j.issn.1672-4992.2019.14.032

**文献标识码:** A

**摘要:** 目的: 探讨第3代双源CT能谱纯化Sn100 kV超低剂量扫描与64排螺旋CT低剂量扫描对比在乳腺及肺联合筛查中对图像质量和辐射剂量的影响。方法: 回顾性分析40例行第3代双源CT Sn100 kV胸部超低剂量扫描的女性体检者为实验组,另选取40例采用64排螺旋CT扫描机行低剂量胸部CT筛查的女性体检者为对照组,比较两种扫描方案乳腺和肺的图像质量和辐射剂量。结果: 在乳腺及肺客观图像质量对比中,实验组气管、腋下脂肪、肩胛下肌噪声值较对照组均有所下降( $P < 0.05$ ),差异有统计学意义;同时,实验组信噪比(SNR)较对照组均有所提升,差异有统计学意义( $P < 0.05$ )。实验组乳腺腺体噪声亦较对照组下降( $P=0.00$ )。实验组的肺及乳腺图像质量主观评分均优于对照组,评分差异有统计学意义( $P < 0.05$ ),两名评价者之间一致性强 $Kappa=0.82$ 。实验组的剂量长度乘积(DLP)及有效辐射剂量(ED)较对照组明显下降(约达86%)。结论: 第3代双源CT Sn100 kV超低剂量扫描方案较64排螺旋CT低剂量扫描可在提高乳腺及肺图像质量的同时显著降低辐射剂量,为临床通过胸CT扫描对女性体检者进行肺癌及乳腺癌联合筛查提供了新的参考,达到“一查双筛”的目的。

**Abstract:** Objective: To evaluate the image quality and radiation dose for combined lung and breast screening using ultralow dose CT protocol at 100 kV with tin filter (Sn100 kV) of the 3rd generation dual-source scanner in comparison to low-dose protocol of 64 rows CT. Methods: 40 females undergoing ultralow dose protocol Sn100 kV were retrospectively enrolled into experiment group, whereas other 40 females who performed low dose chest CT protocol at 130 kV were selected into control group. Objective image quality expressed by image noise and signal-to-noise ratio (SNR) and subjective image quality based on a 5-scale score were assessed. Radiation dose was recorded and compared between two groups. Results: For the images of breast and lung, the noise of trachea, axillary fat and subscapularis were decreased in the experiment group compared with the control group. There were significant differences ( $P < 0.05$ ). The SNR of the experiment group was higher than that of the control group, and the difference was statistically significant ( $P < 0.05$ ). The breast gland noise was also decreased compared to the control group ( $P=0.00$ ). Subjective image quality also showed significant differences both of lung and breast between two groups. Effective dose of ultralow dose group was reduced 86% compared to the control group. Conclusion: The third-generation dual-source CT Sn100 kV low-dose scan is better than the 64 rows spiral CT low-dose scan, which can improve the quality of breast and lung images while significantly reducing the radiation dose, providing a new reference for clinical female examinees who carry out combined screening for lung and breast cancer through chest CT scan.

## 参考文献/REFERENCES

[1] Chen W, Zheng R, Baade PD, et al. Cancer statistics in China, 2015 [J]. CA Cancer J Clin, 2016, 66(2): 115-132.

[2] Global Burden of Disease Cancer Collaboration, Fitzmaurice C, Allen C, et al. Global, regional, and national cancer incidence, mortality, years of life lost, years lived with disability, and disability-adjusted life-years for 32 cancer groups, 1990 to 2015: A systematic analysis for the Global Burden of Disease Study [J]. JAMA

Oncol,2017,3(4):524-548.

- [3]Smith Bindman R, Miglioretta DL, Lurie N, et al. Dose utilization of screening mammography explain racial and ethnic differences in breast cancer [J] . Ann Intern Med, 2006, 144: 541-553.
- [4]Moon WK, Lo CM, Goo JM, et al.Quantitative analysis for breast density estimation in low dose chest CT scans [J] .J Med Syst, 2014, 38: 1-9.
- [5]Braun FM, Johnson TR, Sommer WH, et al. chest CT using spectml filtration: Radiation dose, image quality, and spectmm of clinical utility [J] . Eur Radiol, 2015, 25(6): 1598-1606.
- [6]Marin D, Nelson RC, Samei E, et al. Hypervascular liver tumors: low tube voltage, high tube current multidetector CT during late hepatic arterial phase for detection initial clinical experience [J] . Radiology, 2009, 251: 771-779.
- [7]J Boone,K Strauss,D Cody,et al."Size-specific dose estimates(SSDE) in pediatric and adult body CT exams",Report of AAPM Task Group 204,2011 [J] . [https://www.aapm.org/pubs/reports/RPT\\_204.pdf](https://www.aapm.org/pubs/reports/RPT_204.pdf).
- [8]Li T, Zhang Y, Wang Y, et al. Chest CT with iterative reconstruction algorithms for airway stent evaluation in patients with malignant obstructive tracheobronchial diseases [J] . Medicine(Baltimore), 2016, 95(39): e4873.
- [9]Guo Y,Jiang Y,Zhang J,et al.Image quality of low dose computed tomography combined with iterative model reconstruction technique in preoperative evaluation of breast cancer [J] .Chinese Journal of Medical Imaging, 2017, 25 (5) : 360-364. [郭勇, 姜彦, 张静, 等.低剂量CT扫描结合模型迭代重建术前评估乳腺癌的图像质量研究 [J] , 中国医学影像学杂志, 2017, 25 (5) : 360-364.]
- [10]Sardanelti F, Calabrese M, Zandrino F, et al. Dynamic helical CT of breast tumors [J] . J Comput Assist Tomogr,1998, 22(3): 398-407.
- [11]Izzo L, Stasolla A, Basso L, et al. Characterization of tumoral lesions of the breast: Preliminary experience with multislice spiral CT [J] . J Exp Clin Cancer Res, 2005, 24(2): 209-215.
- [12]Nishino M, Hayakawa K,Yamamoto A, et al. Multiple enhancing lesions detected on dynamic helical computed tomographymammography [J] . J Comput Assist Tomogr,2003, 27(5): 771-778.
- [13] Zhou T,Song D,Mao DB.Role of chest CT scan in diagnosis of breast cancer [J] .Chinese Journal of General Practice,2014,12 (3) :432-433. [周涛,宋迪,毛定飏.在胸部CT上偶然发现的乳癌病变. [J] 中华全科医学杂志,2014,12 (3) :432-433.]
- [14] Jiang YF,Ye JD,Ding XY,et al.Image noise and artifact in chest low-dose CT [J] .Chin J Radiol,2010,44(1): 37-40. [江一峰, 叶剑定, 丁晓毅, 等. 胸部低剂量CT图像噪声和伪影分析 [J] . 中华放射学杂志,2010,44(1): 37-40. ]
- [15] Liu W,Liu JJ,Xue HD,et al.Feasibility of pediatric chest CT using spectral filtration on third-generation dual-source CT [J] .Acta Academiae Medicinae Sinicae,2017, 39(1): 21-27. [刘炜, 刘婧娟, 薛华丹, 等.第3代双源CT能谱纯化技术在儿童胸部CT检查中的可行性 [J] .中国医学科学院学报,2017, 39(1): 21-27.]
- [16]Haubenreisser H, Meyer M, Sudarski S, et al. Unenhanced Third-generation dual-source chest CT using a tin filter for spectral shaping at 100 kVp [J] . Eur J Radiol, 2015, 84(8): 1608-1613.
- [17]Lurz M, Lell MM, Wuest W, et al. Automated tube voltage selection in thoracoabdominal computed tomography at high pitch using a third-generation dual-source scanner: Image quality and radiation dose pelformance [J] . Invest Radiol, 2015, 50(5): 352-360.

---

**备注/Memo:** 国家电网公司科技项目(编号: SGHB000AJJS1400182)

---

更新日期/Last Update: 1900-01-01